
České veřejné finance budou krvácet.
Partička kolem Fialy a Černochové to “zaŕídí”
ZAČÍNÁ SUPER KRIZE, TAK SE JDE HODNĚ,
HODNĚ NAKUPOVAT
- CZ24 News | 5. ledna 2022

ČESKO: Ministryni Černochovou hned od počátku působení v čele obrany čeká těžké
rozhodnutí, které zásadně ovlivní nejen armádu, ale i stav veřejných financí na roky
dopředu. Jedná se o osud zakázky na pásová bojová vozidla pěchoty, která s cenou 52
miliard korun představuje nejdražší vyzbrojovací projekt v historii republiky

 

Ministerstvo obrany plánuje v roce 2022 velké nákupy vojenské techniky za desítky miliard korun.
Nakupovat se mají lehká útočná vozidla, taktické bezpilotní prostředky nebo munice. Kromě toho
chce ministryně obrany Jana Černochová (ODS) pokračovat s tendrem na nová bojová vozidla
pěchoty ve výši 50 miliard korun.

Největší zakázka moderní historie armády byla spuštěna již v roce 2019 ministrem Lubomírem
Metnarem (ANO). Tendr od té doby provází problémy, zejména kvůli přísným podmínkám, které
zatím žádný zájemce údajně nesplnil.

 

„Myslím si, že expertní skupina už bude finalizovat závěr a že v nejbližších dnech mě se
závěrem seznámí a budu vědět, jaký je stav a jaké je hodnocení jednotlivých
potencionálních dodavatelů, protože je to oficiální krok. Až to budou mít oficiálně
vyhodnocené, tak mě s tímto seznámí a já seznámím veřejnost s těmito závěry,“ prohlásil
v říjnu Metnar, načež Ministerstvo obrany zveřejnilo tiskovou zprávu, že žádný z
uchazečů podmínky tendru nesplnil.

 

 

Nová ministryně Jana Černochová chce v tendru pokračovat, protože se Česko spojencům zavázalo,
že k roku 2026 bude mít plně funkční těžkou brigádu, do které patří právě bojová pěchotní vozidla.
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„Čeká nás klíčové rozhodnutí ohledně osudu zakázky, kterou mám na stole a o které
budeme diskutovat hned v prvním lednovém týdnu. Jsme si vědomi toho, že rozhodnutí
bychom neměli příliš dlouhou dobu odkládat,“ řekla Černochová podle informací
serveru iRozhlas.cz.

 

Černochová oznámila před Vánoci, že o osudu zakázky na bévépéčka chce jednat v prvním lednovém
týdnu. Chce posoudit varianty, které jí nabídnou vojáci a úředníci, a seznámit s nimi premiéra Fialu.

Expertní komise pro posouzení nabídek na BVP od tří zahraničních společností začátkem listopadu
konstatovala, že nabídky ani jednoho nesplňují všechny požadavky a nelze je dále hodnotit.

Zajímavý je v této souvislosti názor experta na obranu, armádního generála a bývalého náčelníka
Generálního štábu Jiřího Šedivého, podle kterého bude nutné prověřit, jaké možnosti realizace
projektu existují i s ohledem na to, aby tento jediný projekt nezastavil modernizaci zbytku armády.

Šedivý naráží na to, že v souvislosti se stavem veřejných financí by mohlo schválení jedné obří
vyzbrojovací zakázky zatížit obranný rozpočet na roky dopředu.

A sebrat tudíž zdroje na další vyzbrojovací projekty.

I když rozhodnutí, s čím půjde za premiérem Fialou, Janu Černochovou čeká, už nyní lze podle
expertů na obranu odhadovat možné varianty, které redakce nabízí.

Pokračovat v současné soutěži, která se táhne již čtyři roky, i když žádná z firem nepředložila
nabídku splňující stanovené podmínky, a vybrat vítěze. Vzhledem k nejasnostem, které zakázku
provázejí, se nedá vyloučit, že neúspěšní uchazeči budou proti výsledku bojovat právní cestou.

Redukovat počet žádaných bévépéček z 210 na výrazně menší počet a tím ušetřit. Této variantě
nahrává, že jen část poptávaných BVP jsou bojové varianty s kanónem vyzbrojenou věží. Třetinu
vozidel představují ambulance, servisní vozidla a další podpůrné varianty.

Anebo celý projekt zrušit.

Jednalo by se o právně schůdnou variantu, kterou by tři soutěžící firmy musely přijmout.

Vzhledem k významu zakázky pro armádu, ale i pro stav veřejných financí, je jasné, že
odpovědnost za konečné rozhodnutí neponese jen ministryně obrany, ale celá vláda.

 

Nová ministryně zároveň na žádost Polska zrušila dříve slíbenou pomoc 150 českých vojáků na
polsko-běloruských hranicích. Tu v prosinci domlouval končící ministr obrany Lubomír Metnar a
ministr zahraničí Jakub Kulhánek (ČSSD).

„Polská armáda žádá o pomoc se splněním úkolů jak výstavby, tak kontroly, oprav
ženijních hraničních zábran. Potom požádala jednotky o monitoring,“ popsal Metnar.

„Stále se na běloruském území nachází podle odhadů a informací nějakých sedm tisíc
migrantů, které Lukašenkův režim může pustit dále do Evropy. Polští kolegové denně
evidují stovky pokusů o nelegální překročení hranice,“ dodal Kulhánek.



Polská vláda ale před koncem roku vzkázala, že pomoc již nepotřebuje, protože se situace na
hranicích stabilizovala.

 

Zdroj: parlamentnilisty.cz


